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Vážení spoluobčané.
Jak jsem o minulých letech mluvila jako o letech přípravných, 
tento rok by se dal nazvat rokem realizačním.
Čeká nás spousta práce. |
Jedním z předvolebních slibů našeho sdružení bylo vestavět vý-
tahy do bytového domu 350, 351, 352. V této chvíli je podepsaná 
smlouva s administrátorem, který zařizuje výběrové řízení. Ještě 
čekáme na stavební povolení. Pak už bude následovat výběr fir-
my a samotná stavba. 
Na spadnutí je i realizace hřiště s umělým povrchem.  Všechny 
podklady pro výběrové řízení jsou připravené.  V těchto dnech 
firma Mazeppa, náš administrátor, pracuje na vypsání výběro-
vého řízení na zhotovitele díla a stavební dozor. Koncem léta by 
mohla být zahájená samotná stavba.
Také vidina nového sběrného dvoru se začíná získávat reálné ob-
rysy. Výběrové řízení je vypsané a jestli půjde vše podle plánu, 
bude nový sběrný dvůr využívaný již v září 2022. 
Další projekt, který dlouhodobě řešíme, je rekonstrukce komu-
nikace Svatopluka Čecha, Na Výsluní a K Rokličkám. Čekáme na 
výsledek podané dotace na opravy místních komunikací. V létě 
budeme vědět, jak jsme byli úspěšní.  Ať dotaci získáme nebo ne, 
akce bude realizovaná. Začít bychom chtěli na podzim v letoš-
ním roce.
V rámci této rekonstrukce se v ulici Na Výsluní prodlouží kana-
lizační řad, vybudují se nová parkovací místa, doplní se veřejné 
osvětlení a položí se nový povrch. Přeložení nadzemního vedení 
nízkého napětí a veřejného osvětlení v ulici Na Výsluní a v části 
Sv. Čecha z technologických a organizačních důvodů provedeno 
nebude.
Obyvatele Nového sídliště jistě zajímá, jak pokračuje příprava na 
opravu komunikace a vybudování nových parkovacích mís. Tady 
se silnice postupem let opravdu změnila v tankodrom. Jsme si 
toho vědomi, a i v této části je již hotový projekt a vydané sta-
vební povolení. Zbývá provést projektovou dokumentaci k pro-
vedení stavby a výběrové řízení na dodavatelskou firmu. V rámci 

rekonstrukce komunikace dojde i k opravě vodovodu, vybudová-
no bude cca 80 parkovacích míst, rekonstrukcí projde i veřejné 
osvětlení. Začneme koncem roku, v roce 2023 by měla být stavba 
dokončena.
Do konce března bychom měli mít všechny podklady k výběrové-
mu řízení na zhotovitelskou firmu, která by měla přestavět býva-
lý obecní úřad na dvě oddělení mateřské školky.
Také pokračuji projektování kulturního domu. Pan architekt 
Kosnar předložil cenovou nabídku na projektovou dokumentaci 
ke stavbě, kterou bychom měli dnes schválit. Bez této dokumen-
tace nemůžeme stavbu zahájit. Podle zákona o veřejných zakáz-
kách na všechny akce, které přesahují 6 000 000,- Kč, je projekto-
vá dokumentace ke stavbě nezbytná.
Jistě jste si také všimli rekonstrukce COOPu v bytovkách. Z pů-
vodního záměru rozšířit budovu směrem k silnici, investor 
ustoupil. Prodejní plochu rozšířil na úkor skladů, a tak vznikl 
prostor velký 189 m2, což je o 84 m2 více. Kromě zvětšeného pro-
storu s novou podlahou se byla prodejna vybavena novými regá-
ly, chladicími boxy a vitrínami. 
Na závěr bych vám chtěla popřát co nejvíce klidných chvil, važ-
me si toho co máme a buďme lidští.

ZPRÁVA STAROSTKY
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Mgr. Vladimíra Štejrová
starostka obce
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01.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje ověřovatele zápisu 
zastupitelku paní Bc. Janu Čubrovou a zastupitelku paní Mgr. 
Hanu Horkou a určuje zapisovatelku zápisu paní Ing. Ivanu Zie-
glerovou.

02.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje upravený program 19. 
zasedání zastupitelstva.

06.1.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje rozpočet obce 
Chlumčany na rok 2022 dle přílohy s celkovým objemem příjmů 
ve výši 89.832.714,-Kč, objemem financování ve výši 52.564.686,-
Kč (čerpání úvěru, zapojení zůstatku na běžném účtu) a obje-
mem celkových výdajů ve výši 142.397.400,-Kč.

06.2.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje plán investičních čin-
ností v roce 2022.

07.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje střednědobý výhled 
rozpočtu do roku 2026.

08.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje uzavření dodatku č. 3 
ke Smlouvě o úvěru ze dne 27.5.2016, reg. č. 99014673881 od Ko-
merční banky, a.s. dle předloženého návrhu.

09.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje čerpání částky 
30.000.000,-Kč z úvěru u KB dle Smlouvy o úvěru ze dne 27.5.2016, 
reg. č. 99014673881 od Komerční banky, a.s. v roce 2022.

13.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje cenu vodného a stoč-
ného pro rok 2022.

16.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje podání žádosti o dota-
ci na výsadbu stromů z dotačního titulu 4/2021 NPŽP „Výsadba 
stromů – individuální projekty“. Výsadba bude provedena v ter-
mínu v souladu s pravidly dané výzvy včetně udržitelnosti, na 
pozemcích parc č. parc. č. 956/5, parc. č. 956/6, parc. č. 956/8, 
parc. č. 956/16, parc. č. 956/25, parc. č. 956/26, parc. č. 956/28, 
parc. č. 1743, vše v k.ú. Chlumčany u Přeštic.

16.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany schvaluje podání žádosti o dota-
ci na výsadbu stromů z dotačního titulu 4/2021 NPŽP „Výsadba 
stromů – individuální projekty“. Výsadba bude provedena v ter-
mínu v souladu s pravidly dané výzvy včetně udržitelnosti, na 
pozemcích parc č. parc. č. 956/5, parc. č. 956/6, parc. č. 956/8, 
parc. č. 956/16, parc. č. 956/25, parc. č. 956/26, parc. č. 956/28, 
parc. č. 1743, parc. č. 31/1, vše v k.ú. Chlumčany u Přeštic.

03.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí informaci o 
kontrole usnesení z předchozího zasedání zastupitelstva obce 
Chlumčany.

04.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu starostky 
obce Chlumčany.

05.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu o činnos-
ti Rady obce Chlumčany v mezidobí.

14.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany bere na vědomí zprávu Kontrol-
ního výboru obce Chlumčany.

10.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany vydává na základě § 14 zákona č. 
565/2021 Sb., o místních poplatcích, ve znění pozdějších předpi-
sů a v souvislosti s § 10 písm. d) a § 84 odstavce 2 písm. h) zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů Obecně závaznou vyhlášku č. 3/2021 o místním poplat-
ku za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci..

11.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany vydává na základě § 59 odst. 4 
zákona č. 541/2020 Sb., o odpadech, a v souladu s § 10 písm. d) a § 
84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zříze-
ní), ve znění pozdějších předpisů Obecně závaznou vyhlášku č. 
4/2021 o stanovení obecného systému odpadového hospodářství.

12.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany vydává Obecná pravidla pro po-
skytování dotací z rozpočtu obce Chlumčany.

15.19/2021
Zastupitelstvo obce Chlumčany příslušně podle § 6 odst. 5 písm. 
c) zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním 
řádu (stavební zákon), ve znění pozdějších předpisů, za použití 
ustanovení § 55 ve spojení s § 54 stavebního zákona a § 171 zá-
kona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve znění pozdějších předpisů, 
svým usnesením č. 15.19/2021 ze dne 9.12.2021 vydává Změnu č. 
1 Územního plánu Chlumčany.

USNESENÍ Z 19. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
Obec Chlumčany | 9. prosince 2021

Schvaluje Bere na vědomí

Vydává
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KRONIKA

Nováček Matyáš
Fuchs Pavel

Listopad

Listopad

Prosinec Leden

Prosinec Leden

Nygrín Jaroslav
Lokajíčková Pavla
Reitspies Václav
Kvač Vlastimil

Tumpachová Vlasta
Ondrejátová Jana
Chladová Jarmila

Dümontová Libuše
Försterová Vlasta

Heřmanová Marie

Karičková Jaroslava 
Puchta František

Bartošová Marie

Benedikt Václav

Varga Ján
Vorlová Marie

Toman Josef

Kabátová Věra Živná Jindřiška

Ptáček Zdeněk
Kohoutová Marie

Tykvartová Soňa
Veinfurtová Jaroslava

Majer Karel

Vážení jubilanti, 
blahopřejeme Vám k Vašemu životnímu jubileu a přeje-
me Vám pevné zdraví a mnoho dalších let v radosti a po-
chopení Vašich nejbližších. Vážíme si Vašich činů, které 
jste vykonali a děkujeme Vám za vše.

Blahopřání k 75. narozeninám

Blahopřání k 80. narozeninám

Blahopřání k 85. narozeninám

Blahopřání k 86. narozeninám

Blahopřání k 87. narozeninám

Blahopřání k 88. narozeninám

Blahopřání k 90. narozeninám

Blahopřání k 93. narozeninám

OÚ Chlumčany

Benedikt Jiří (1941)

OÚ Chlumčany

Vzpomínáme

Oslavili

Narodili se

Havlíček Karel (1954)
Vidimanová Hana (1955)

Mašek Jan (1951)
Fládr Josef (1938)
Havlíček Josef (1950)
Šidlíková Jana (1949)
Kršňák Jiří (1957)

Braunová Klára
Starecová Liliana

Matějka Václav
Jandová Sára
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INFORMACE Z OBCE

Obecní zastupitelstvo obce Chlumčany ve spolupráci  se za-
hrádkáři zve všechny občany na zájezd do Mělníka.Toto město 
se nachází na soutoku dvou řek Labe  a Vltavy.Je známé svou 
historií,ale i současností.Na náměstí je kostel Petra a Pavla s vy-
hlídkovou věží, po které když  vystoupáte je možno vidět horu 
Říp,Prahu nebo  Ještěd. Město je proslavené svým vinařstvím a 
zámkem ,kde je jedna větev Lobkowiczů.

Cena zájezdu 200,-Kč
Odjezd od KD 6,30 hodin
Přihlášky u p.Štichové(opravna bot)nebo p.Stuchlové Nové 
Sídliště 354

V prosinci byla práce kvůli nepříznivému počasí na stavbě pře-
rušena a koncem února opět vjely stroje na staveniště. Tento-
krát práce nepokračují jen na křižovatce u čerpací stanice po-
honných hmot, ale větší část techniky se přesunula k silnici na 
Horní Lukavici. Bude se zde odkopávat násyp pro podjezd. V 
červnu 2022 by měl být podjezd a může dojít k obnovení napo-
jení na Horní Lukavici.  Na podzim dojde k uzavření křižovatky 
u benzíny a doprava bude odkloněna přes lukavickou křižovat-
kou. Během podzimních měsíců se napojí kruhový objezd na 
křižovatce u benzíny. Koncem listopadu nebo začátkem prosin-
ce se vrátí provoz na komunikaci Komenského a my konečně 
budeme bezpečně vyjíždět na silnici Plzeň – Klatovy.

Již tři měsíce probíhají práce na novém filmovém počinu reži-
séra Stanislava Dvořáka a kameramana Davida Markoviče. Am-
biciózní projekt, představující vznik mnohých místních legend, 
zahrnuje při své realizaci i četná filmování mimo hranice obce. 
Tvůrci tak již například strávili celý den v budově Západočeské-
ho muzea v Plzni, nebo na středověké tvrzi v Řenčích. Opakova-
ně se vrací i do interiérů kláštera v Chotěšově. 
Diváci budoucího snímku se tak mohou těšit na napínavé pát-
rání po stopách známých i méně citovaných legend. K podpo-
ře všech zjištěných a předkládaných závěrů bude ve snímku 
vystupovat řada erudovaných osobností a samozřejmě budou 
představovány hmatatelné nálezy, historické listiny a samotná 
dějiště jednotlivých příběhů. 
Jedním z cílů projektu je prohloubení vztahu obyvatel k místu 
svého žití a k podpoře regionální identity. Dílo si zároveň náro-
kuje i edukační záměr a má tak potenciál být v budoucnu při-
jatelnou formou prezentováno žákům regionálních základních 
škol.

Upozornění: Omlouváme se, lékárna je z provozních důvodů 
dočasně uzavřena. Děkujeme za pochopení.

Vážení občané, jistě jste zaznamenali na internetových strán-
kách lékárny Devětsil informaci o jejím dočasném uzavření. 
Vedení lékárny informovalo vedení obce o uzavření lékárny od 
středy 2.3.2022 z personálních důvodů. Pokud by se vedení lé-
kárny podařilo vyřešit jejich personální kapacity, lékárna bude 
opět zprovozněna

Vedení obce Chlumčany zve všechny seniory na posezení při 
muzice a to 22.4.2022 od 16 hodin do salonku KD. Zahraje nám 
p.Volínová a p.Žákovec

• Zájezd do města Mělník 12.5.2022

Přeložka Šlovice - Přeštice

Vzniká film o Chlumčanech

Lékárna Devětsil Chlumčany

• Setkání seniorů při muzice 22.4.2022

Obec Chlumčany zve na:

Srdečně zve vedení obce Chlumčany  
a zahrádkáři

Starostka

Stanislav Dvořák, zastupitel

Vedení obce Chlumčany 
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V rámci rozsáhlé rekonstrukce sportovního areálu TJ Keramika 
Chlumčany se naši sportovci dočkají hřiště s umělým povrchem. 
Současný přírodní trávník je značně vytížený a bohužel se to pro-
jevuje na jeho kvalitě. Tréninky a zápasy  zde odehrávají všechny 
kategorie od nejmenších sportovců, po starou gardu. V areálu je 
staré škvárové hřiště, které se přímo nabízí pro trénování, čímž 
by se ulevilo travnatému hřišti a jeho kvalita by se tím zvedla. 
Škvárového hřiště si však žádá rekonstrukci, jelikož momentál-
ně si člověk pohybem po něm přivodí spíše zranění, než aby se 
zdokonalily jeho sportovní dovednosti. Nabízí se možnost vy-
tvořit travnatý, nebo umělý povrch. Po zvážení všech pro a proti 
bylo rozhodnuto o zbudování hřiště s umělým povrchem. Umělý 
povrch si vyžádá vyšší vstupní investici, tato ale bude vyvážena 
spoustou výhod oproti travnatému povrchu. Umělý povrch bude 
víceúčelový. Kromě fotbalu se na něm bude moci uskutečnit více 
sportů. Sportovci se konečně dočkají možnosti kvalitně trénovat 
a hrát zápasy i v zimním období. Nebude potřeba draze pronají-
mat sportoviště v okolních městech, naopak týmy z okolí, budou 

moci využít naše hřiště, čímž se náklady za pořízení částečně 
vrátí. Hřiště je téměř bezúdržbové, není třeba dalších investic do 
závlahy, sekání, hnojení, atd… Členská základna Keramiky čítá 
přibližně 400 členů, hřiště bude hojně využívat Základní škola, 
k dispozici bude i dalším spolkům působících v Chlumčanech. 
Toto je obrovské penzum sportovců, kterým se zvýší komfort při 
jejich činnosti. Věřím, že s takto kvalitním areálem dokážeme ke 
sportu přitáhnout více malých dětí, čímž bychom je odtáhli od 
počítačů a poflakování. Všichni se již těšíme, až náš areál bude 
využíván celoročně.

Sportovci z Chlumčan se dočkají víceúčelového hřiště s umělým povrchem

TJ Keramika Chlumčany

Na přelomu roku 2021/2022 probíhala komunikace se staveb-
ním úřadem ohledně vydání stavebního povolení. Po jeho ob-
držení bude vypsáno výběrové řízení na dodavatelskou firmu a 
zahájena realizace. 

Od poloviny ledna jsme změnili účel využití kontejneru na 
Hradčanech. Nově slouží pouze pro BIO odpad. Pro ostatní od-
pad je k dispozici sběrný dvůr v Chlumčanech. Děkujeme všem 
obyvatelům Hradčan, že v okolí kontejneru udržují čistotu a 
pořádek. 

Hřiště s umělým trávníkem

Kontejner na Hradčanech

Technička, Suchá

     Stanislav Dušek, místostarosta obce



Rok 2021 byl věnován projektování kompletní rekonstrukce Kul-
turního domu. Je plánovaná oprava střech a fasády, rekonstruk-
ce restaurace, přísálí, víceúčelového sálu, nebytových prostor a 
hotelové pokoje. Dále bylo řešeno přilehlé okolí: parkoviště, ko-
munikace s napojením na ulici Komenského, zeleň, bezbariéro-

vé vstupy do sálu, Obecního úřadu i Bytového hospodářství. Nyní 
se čeká na vydání stavebního povolení.

V únoru 2022 bylo vydáno stavební povolení k rekonstrukci ko-
munikace v Novém Sídlišti. V průběhu letošního roku nás ještě 
bude čekat zpracování projektové dokumentace pro provedení 
stavby a výběrové řízení na dodavatelskou firmu. Rekonstrukce 
v Novém Sídlišti bude obsahovat opravu vodovodu, vybudování 

nových parkovacích míst (cca o více jak 80 míst), obnova a mo-
dernizace veřejného osvětlení, nový povrch místní komunikace 
a nové chodníky. 

Návrh restaurace v Kulturním domě Chlumčany

Místní komunikace - Nové Sídliště 
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Technička, Suchá

Technička, Suchá
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V dubnu 2021 obec Chlumčany obdržela stavební povolení. Rea-
lizace se odložila z několika důvodů:
 1. komunikace s obyvateli v místě plánované stavby
 2. projektování prodloužení kanalizačního řadu
 3. vyčkávání na vypsání dotace

V lednu 2022 byla podána žádost o dotaci. Po sdělení výsledku 
podané žádosti bude vypsáno výběrové řízení na dodavatelskou 
firmu a předáno místo stavby.

Rekonstrukce bude zahrnovat:
 1. prodloužení kanalizačního řadu z ulice Sv. Čecha (ob-
last Na Nivách) směrem k ulici Na Výsluní,
 2. vybudování nových parkovacích míst,

 3. doplnění veřejného osvětlení,
 4. nový povrch komunikace Na Výsluní, Svatopluka Če-
cha a K Rokličkám.
Přeložení nadzemního vedení nízkého napění a veřejného osvět-
lení v ulici Na Výsluní a v části Sv. Čecha provedeno nebude z 
technických důvodů. 

Nový sběrný dvůr bude umístěn v blízkosti obecní ČOV. V létě 
2021 byla vybudovaná elektrická přípojka na hranici pozemku. 
Pracovníci obce v zimních měsících odstranila keře ve vytyče-
ném prostoru budoucí stavby. V únoru 2022 bylo vypsáno výbě-
rové řízení na dodavatelskou firmu. Jestliže stavba půjde podle 
plánů, předpokládáme její převzetí na přelomu srpna a září 2022.

Místní komunikace - Svatopluka Čecha a Na Výsluní

Nový sběrný dvůr

Technička, Suchá

Technička, Suchá

Ing. Viktor Vaidiš

CHLUMČANY

Obec CHLUMČANY

06/2020Plzeňský

Ing. Viktor Vaidiš

12-20

KATASTRÁLNÍ SITUAČNÍ VÝKRES C.2

POZN.: před zahájením výkopových prací je nutné vytýčit pozdemní inž. sítě

C.SITUAČNÍ VÝKRESY
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CHLUMČANY - SBĚRNÝ DVŮR ODPADŮ

ING. JIŘÍ PRESL

PLZEŇSKÝ

ODPOVĚDNÝ PROJEKTANT:

OBSAH VÝKRESU:

DATUM:

STUPEŇ PROJEKTU:

FORMÁT VÝKRESU:

ČÍSLO ZAKÁZKY:

MĚŘÍTKO:

DUR/DSP

PŘÍLOHA:

6/2020

A4

ING. JIŘÍ PRESL                         ING. JIŘÍ PRESL
                     ŠTĚNOVICKÉ NÁM 330,
                      332 09 ŠTĚNOVICE
                      TEL. 739 966 868

 SITUAČNÍ VÝKRES ŠIRŠÍCH VZTAHŮ

OBEC CHLUMČANY

KRESLIL:

KRAJ

INVESTOR:

AKCE:

1:1000 C.1



V průběhu zimy proběhla první vlna obměny 
starých, nemocných, suchých a nebezpeč-
ných stromů po Chlumčanech a na Hradča-
nech. Celkem bylo poraženo 34 stromů. Sami 
jste se mohli přesvědčit, třeba u poraženého 
stromu na náměstí, jak je důležitý odborný 
posudek. Na první pohled zdravý strom a po 
pokácení, přijde zjištění, že je uvnitř komplet 
ztrouchnivělý.         Konkrétně tento měl být již 
několik let pryč. V tomto případě můžeme být 
rádi, že někoho svým pádem nezranil. 
V letošním roce dojde k jejich nahrazení. 
Nová výsadba 53 listnatých stromů se bude 
týkat starého i nového sídliště a parku pod 
kaplí.

V posledním únorovém týdnu proběhlo vý-
běrové řízení na firmu pro sekání obecních 
trávníků. Obec se rozhodla vyzkoušet tuto 
cestu úpravy veřejné zeleně, a to konkrétně 
trávníků. Vlastními silami budeme sekat na-
dále hlavně okraje obce. Například park pod 
kaplí, prostor u veřejného ohniště, anebo také 
vzniklou zelenou plochu od náměstí ke KD. 
Touto cestou bych také rád poděkoval oslo-
veným spolkům rybářů, myslivců a Hradčan-
ských hasičů za pomoc s úklidem a pálení 
klestu v obecním lese. Ostatní spolky byly 
osloveny také, a pevně věřím, že i oni se zapo-
jí do této akce. 

Přestěhováním Obecního úřadu Chlumčany do nových prostor v 
Kulturním domě se uvolnily prostory pro rozšíření stávající ma-
teřské školy. V roce 2021 byla zpracována studie na vybudování 

dvou nových tříd. V březnu by měla být dodána projektová doku-
mentace pro stavební povolení. 

Obecní zeleň

Rozšíření kapacit mateřské školy

Stanislav Dušek, místostarosta obce

Technička, Suchá

Uzávěrka

Prodej knih o 
Chlučanech a 
Hradčanech

Uzávěrka a inzerce příspěvků 
pro následující vydání je do 
25.5.2022.

Na obecním úřadě v Chlumča-
nech, v kanceláři Podatelny je 
k zakoupení kniha Chlumčany 
a jejich obyvatelé, cena 230,-
Kč a kniha „Hradčany 1788-
2020“ za 250,-Kč.
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V důsledku změny zákona o odpadech musela být vydána nová 
Obecně závazná vyhláška, která byla nastavena s ohledem na 
zvyšující se ceny skládkovného a částky, kterou obec doplácí na 
odpadové hospodářství. Nadále byla zachována možnost, aby si 
občané mohly vybrat z několika variant četností svozů komunál-
ního odpadu.
 
V obci je umístěno 12 sběrných míst s kontejnery na tříděný od-
pad (plast, papír, sklo), 3 místa na sběr jedlých olejů a tuků a 
1 místo na textil. Tyto místa jsou pravidelně vyvážená zasmluv-
něnými společnostmi. V případě, že se zvýší množství tříděných 
odpadů bude navýšena četnost svozů. 
 

Služby sběrného dvora jsou občanům obce Chlumčany posky-
továny zdarma a mohou být využity např. na likvidaci malých 
i velkých elektrospotřebičů, plastů, papíru, objemného odpadu 
(jako jsou skříně, koberce, gauče atd.), bio odpad či drobný sta-
vební odpad.
 
Celkové náklady za obecní systém nakládání s odpady za rok 
2021 byly ve výši 3 597 737 Kč. Občané na poplatcích za komu-
nální odpad zaplatili celkem 1 412 346 Kč. Další příjmem byla 
odměna za třídění 343 759 Kč. Obec tedy doplácela za likvidaci 
odpadu ze svého rozpočtu částku ve výši 1 840 932 Kč.

Odpady

Technička, Suchá

Technička, Suchá

Jaro - Eva Horová

K Chlumčanům se jaro blíží,
cítím teplý jeho dech,
přichází už pomaloučku,
slunce kreslí po oknech.

Křehkou hlavu vytahují
pod peřinou sněhu,
bledule i sněženky nám
posílají něhu.

Krokusy svou barvou září,
hledají slunce svit,
čekají, až brzy přijde,
krásu oko ulovit.

Na Hradčanech probouzí se
stromy v širém lese,
snad mráz ani vítr
už vločky nepřinese.

Uslyšíme koncert,
kde orchestr je ptačí,
jaro už je ve vzduchu,
už  k vám si cestu značí. 

Původním záměrem byla nástavba 6. podlaží 
s cca 9 bytovými jednotkami a současná ve-
stavba výtahu do volného prostoru schodiště. 
Z posudku objektu vyplynulo, že nástavba 
není možná vzhledem k nekvalitnímu podlo-
ží. Vestavba osobních výtahů byla posudkem 

odsouhlasena. Obec nechala zpracovat pro-
jekt a v lednu 2022 stavební úřad přijal žádost 
o vydání stavebního povolení.

Vestavba osobních výtahů Nové Sídliště
č.p. 350, 351, 352

Prodej pozemků pod myslivnou
K napsání tohoto článku jsem se rozhodo-
val velmi dlouho. Poslední kapkou, proč ho 
napsat, bylo několik dotazů od kamarádů a 
přátel při únorových procházkách. Zmíním 
pouze jeden z dotazů. „Vy prý nechcete prodat 
myslivcům za myslivnou nějaký pozemek o 
pár metrech a že prý kvůli Vám za něj dostali 
pokutu?“ Rád bych ukončil spekulace a touto 
cestou popsal pár faktů a skutečností, jak k to-
muto problému došlo.
Na pozemku p.č. 379/2 (obecní pozemek pod 
myslivnou) bylo na konci srpna, firmou na-
jatou mysliveckým spolkem bez jakéhokoliv 
oznámení a povolení vykáceno cca. 300 m2 
porostu. Zhruba to samé tj. 300 m2 porostu 

bylo vymýceno také na pozemku p.č. 379/4 
(pozemek mysliveckého sdružení). V prostoru 
rostli možná dvě desítky listnatých a jehlična-
tých stromů a samozřejmě křoviny. Veškerou 
tuhle činnost jsme zjistili čistě náhodou, při 
běžné kontrole veřejného ohniště. Musím 
opět podotknout a zdůraznit, že práce probí-
hali „bez jakéhokoli upozornění a povolení!“ 
Navíc na našem, na Chlumčanském! Vžijte se 
do role, že Vám soused bez Vašeho vědomí vy-
kácí 300 m2 zahrady! A postaví nový plot zcela 
jinde něž ten starý? Jak byste se zachovali Vy? 
Při ustanovující schůzi jsme s paní starostkou 
skládali slib, že budeme dodržovat zákony, 
hájit zájmy obce a svěřený majetek. Za to i 



společně ručíme vlastním majetkem. Proto se v obecních věcech 
nejde řídit sympatiemi a kamarádstvím, ale pouze zákonem! 
Naší reakcí po zjištění, bylo okamžité zastavení prováděných pra-
cí a výzva k doložení všech povolení ke stavbě plotu a ke kácení 
již zmíněných stromů v době vegetačního klidu. Chybělo nám 
také potřebné geodetické zaměření nového plotu a souhlas do-
tčeného vlastníka sousedního pozemku (tj. OÚ Chlumčany). Bylo 
nám jasné, že vše zpětně nejde tak lehce zajistit. Mysliveckému 
spolku byla dokonce udělena pokuta od Inspekce Životního Pro-
středí za nepovolené kácení. Všechny naše požadavky byli splně-
ny až s prvním sněhem v půlce prosince?! Při místním šetření po 
zaměření pozemku bylo zjištěno, že plot skutečně neběží v linii, 
kde stál předešlý, a že došlo ze strany mysliveckého spolku k ne-
schválenému přihrazení obecních 146 m2! 
     Tak a teď co s tím? Obec je dlouhodobě v postavení neprodávat 
zbytečně obecní pozemky. Šlo by možná udělat směnu, ale na 
tu už bylo pozdě. Plot již stál a nechat jej přesunout, by mysliv-
ce přišel na desítky tisíc, a to jsme nechtěli. Tak prodat? Ale co 
když nám tím po Chlumčanech vznikne precedens? Nedáme tím 
někomu návod, jak si zvětšit svůj pozemek na úkor obce? Co s 
tím tedy? Obrovsky nás mrzí, že celý tento problém vznikl díky 
mysliveckého spolku a jeho nedodržení zákonem stanovených 
postupů a povinností před započetí realizace stavby. Pokud by 
myslivecký spolek dodržoval zákony, tak jako všichni, nemuselo 
k této nepříjemné situaci vůbec dojít.

Naše řešení bylo možné pouze jedno i s ohledem na budou-
cí možný precedens. Cena 10.000 Kč za 146 m2 je v našich 
očích cena akceptovatelná a myslivecký spolek ji přijal. Tedy vše 
vyřešeno. Ale jedním dechem dodáváme, že v následujících mož-
ných případech budou podmínky a postihy od obce mnohem 
tvrdší než v případě odkupu pozemku pod myslivnou.

Baruška
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„Dožila ses jen 18 let, 
když tak v mládí květu, 

vražednou rukou 
opustilas svět.“

sobota 
26. března 2022

zahájení v 15:00 hodin

Vysvěcení místa 
P. Petrem Hermanovským

Doprovodný program:
sokolníci

opékání buřtů – u Diany

Široká veřejnost srdečně zvána

Akce se koná pod záštitou 
starosty města Dobřany

Martina Sobotky 

GPS souřadnice
49.6409625N, 13.3414981E

opustilas svět.“

sobota 

P. Petrem Hermanovským

Doprovodný program:

Setkání u Barušky 

v lese Vysoká

     Stanislav Dušek, místostarosta obce
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Ukliďme Česko

Realizace společných opatření v krajině

DEN 18. Březen je vyhlášen dnem   „UUKKLLIIďMMEE  SSVVěTT“  
                                A DEN 22. DUBEN   „DDNNEEMM  ZZEEMMě“.  
V letošním roce jsme se OPĚT PŘIPOJILI K CELOREPUBLIKOVÉ AKCI  

                                              
 

 
 
 
 

 
 
U příležitosti těchto dnů připravil MYSLIVECKÝ SPOLEK OBORA 
                         CHLUMČANY    
    

 ve spolupráci s    OBCÍ CHLUMčANY  A OSTATNÍMI ORGANIZACEMI 
   

na sobotu 23. dubna 2022   AAKKCCEE  KK  ÚÚKKLLIIDDUU  čEERRNNÝÝCCHH  SSKKLLÁÁDDEEKK  VV  OOBBCCII  AA  OOKKOOLLÍÍ..    
Sraz účastníků bude          
                           na Náměstí Bohuslava Kašpara v 9 hodin.  
         
Přijďte s námi uklidit Chlumčany.     Zveme širokou veřejnost. 
 S sebou stačí vzít rukavice a dobrou náladu.  

Po skončení bude pro účastníky připraveno občerstvení na myslivně. 

Ráda bych vás seznámila se stavem realizace biokoridoru v 
Chlumčanech a čerpání související dotace. V loňském roce naše 
obec získala příslib na dotaci ze Státního zemědělského a inter-
venčního fondu na akci „Realizace společných opatření v kraji-
ně“.  Co vlastně mělo vzniknout? Za prvé měl vést polem mezi 
čtyřproudovou komunikací a Chlumčany protierozní pás, za 
druhé měl být vytvořen biokoridor uzavírající obec od hřbitova, 
kolem kaple a dál za nově postavenými domky Na Výsluní. Těšili 
jsme se, že budeme mít prostor plný krásných stromů, keřů a 
trávy nejen pro zvířata, ale i příjemné místo pro lidi.
Výběrové řízení vyhrála firma Solitera, za kterou byl pověřený 
jednat pan Ing. Drexler a v polovině prosince 2020 podepsala fir-
ma s obcí smlouvu o dílo. Smluvní strany se dohodly, že realizace 
díla je podmíněna získáním dotace. V červnu 2021 byla dotace 
obci přislíbena, jinak řečeno, „Můžete začít a když dokončíte dílo 
do listopadu 2022, budou vám peníze zaslány na účet. V červnu 
informovala tajemnice obecního úřadu Ing. Zieglerová firmu So-
litera o získání dotace a vyzývala ji, a to dvakrát 29. 6. a 11. 8., 
ke společné schůzce, aby mohly být předány dotčené pozemky. 
Schůzka se uskutečnila až 17. 8. 2021. Sešli jsme se s panem Ing. 
Drexlerem, za náš technický dozor se schůzky účastnila Ing. Vla-
dyková, za obec jsem byla přítomna já a Ing. Zieglerová. Společně 
jsme se dohodli na podmínkách, za kterých bude akce probíhat – 
nastavení elektronické komunikace, založení stavebního deníku, 
který je nutné vést při každé veřejné zakázce a vede jej zhotovitel. 
Firma Solitera slíbila, že předloží předběžný harmonogram pra-
cí, abychom mohli naplánovat kontrolní dny. Před každou pláno-
vanou činností budou účastníci informováni (2 dny předem), aby 
bylo možné zajistit potřebnou fotodokumentaci k závěrečnému 
vyhodnocení akce. Dodavatel podle položkového rozpočtu zajistí 
vytyčení pozemků. Udržitelnost projektu trvá 5 let. V rámci této 
udržitelnosti je dle položkového rozpočtu pro generálního do-
davatele závazná položka „následná ochrana, záruka“, na které 
jsme se společně shodli. Co vlastně tento pojem znamená? Obec 
má nárok reklamovat nekvalitní stromy, ale v žádném případě 
tento pojem neznamená následnou péči. Všechna následná péče 
jde za obcí. Proto jsme se předem domluvili, že při výsadbě bu-
dou použity kvalitní sazenice, kmeny budou chráněné např. ju-
tou, před výsadbou je nezbytná zálivka a provedení výchovného 
řezu, jestliže nebyl proveden již u zakoupených sazenic. Výsadba 

bude provedena tak, aby u sazenic vznikly zálivkové mísy. Ná-
slednou péči, trvající dva roky (zálivku, provedení řezu arbore-
tistou, umístění dřevní štěpky k zálivkovým mísám) zajistí obec. 
Dne 17. 8. 2021 byl také podepsán „Protokol o předání a převzetí 
nemovitých věcí – pozemků“. 
Na začátku října, když se na pozemcích stále nic nedělo, začala 
jsem být lehce nervózní, ale věřila jsem, že Solitera je kompe-
tentní firma a ví, co dělá. Přesto ji Ing. Zieglerová dvakrát vyzýva-
la (14. 10. a 18. 10.), aby předložila harmonogram prací.
I listopad se nesl ve znamení klidu a nicnedělání. Dne 9. 12. po 
jednání zastupitelstva se pan Ing. Drexler při odchodu naklonil 
k Ing. Zieglerové a sdělil jí, že v sobotu firma vyráží sázet. Panika 
v očích paní tajemnice hovořila za vše. Kdy proběhla úprava a 
vytyčení pozemku? Nedohodli jsme se, že potřebujeme před ka-
ždou akcí avízo, abychom mohli pořídit fotodokumentaci a včas 
informovat stavební dozor? V pátek jsme vyrazili s panem mís-
tostarostou na inkriminované místo a pochopili jsme, proč jsme 
dosud žádnou výzvu nedostali. Pozemek nebyl ani zválcovaný, 
ani podmítnutý, natož odplevelený. Byl jen zmulčovaný. Okamži-
tě jsme volali zástupce firmy Solitera, abychom si vyjasnili, zda 
je vhodné do nepřipraveného pozemku zakládat louku a vysa-
zovat stromy. Bylo nám doporučeno, abychom neprudili. Tak to 
se nám tedy ještě nestalo. Firma, která dělá pro obec, je placena 
z veřejných peněz a na něčem se s námi předem dohodla, nás 
celkem vyškolila v marketinkovém chování. Nu což, nezbývá než 
povolat náš stavební dozor. Paní Vladyková se z časových důvo-
dů omluvila a doporučila nám, zajistit si dozor jiný. Pro obec již 
dříve zpracovával pasportizaci dřevin pan Hupač, spolupráce 
s ním byla velmi dobrá. Pan místostarosta Dušek se na něj obrátil 
s  tímto problémem.
Nadešel den D. Na místě byl zástupce firmy Solitera Ing. Drexler, 
já – starostka, pan Hupač a členové mysliveckého spolku. 
K mému velkému překvapení jsem neviděla žádné zaměstnance 
z firmy Solitera, kteří by zajišťovali výsadbu. Jak jsem předpo-
kládala, do soboty se s pozemkem žádné změny neudály. Nebyl 
odstraněn drn, nebylo provedeno odplevelení totálním herbi-
cidem, bylo pouze mulčováno. Do takto nepřipravené půdy se 
přece nedá vysévat luční semeno, což bylo také součástí položko-
vého rozpočtu v uzavřené smlouvě. Nejdříve mi pan Brandl, člen 
mysliveckého spolku a také zastupitel, tedy člověk, který by měl 
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kopat za Chlumčany, vysvětlil, jak je výhodné mít na pozemku 
bujně rostoucí bodlák, jakožto nejlepší protierozní rostlinu. Tím 
pádem není třeba odplevelovat chemicky ani mechanicky.  Proč 
tedy zakládat louku a vysazovat drahé stromy, dva roky vynaklá-
dat nemalé finanční částky z obecního rozpočtu na jejich péči, 
když už máme pěkně vzrostlé nejlepší protierozní rostliny? S tím 
jsme nesouhlasili.
Technický dozor také nesouhlasil s vyznačením míst pro výsad-
bu stromů ve sponu 4 m, což je pro velkokorunné stromy zcela 
nedostatečné, protože prokořenitelný prostor u těchto stromů je 
minimálně 25m3 a v horizontu 10 – 15 let by nastal konkurenční 
boj mezi rostlinami o prostor pro vývoj koruny. I tady následoval 
pohotový argument pana Brandla: „Až si začnou stromy překá-
žet, jednoduše se prořežou.“ Pro změnu tentokrát byl překvapen 
pan Hupač. Obec osází stromy a keře za 1 000 000,- Kč, aby je ná-
sledně za několik let vykácela? To je možné v lese, ale tady v lese 
nejsme. Tady platí jiná pravidla. 
Další připomínka se týkala sadbového materiálu. Byl nekvalit-
ní a neoznačený. Stromy nesplňovaly ukazatel jakosti a u všech 
stromů chyběla  jmenovka (druh, kultivar, kvalita a počet přesa-
zení). Stromy neodpovídaly podzimnímu vyjmutí ze země (pod-
zim 2021), neboť u některých chyběla plachetka, nebo již byla 
částečně rozložená, pletivo bylo zoxidované. Kmeny stromů vy-
kazovaly patrná četná poranění nesprávnou manipulací a pře-
pravou v podobě poškození krycích pletiv, velké rány po odstra-
nění kosterních větví o velikosti průměru kmínku, což způsobilo 
zanedbané zakládání koruny. U některých stromů byla zjištěna 
zásadní poranění v podobě zlomu a následného hojení kmene. 
Takové stromy jsou vhodné do lesa, ale ne na otevřené prostran-
ství, kde by hrozilo zlomení koruny. Obec se o stromy bude 
starat a vynakládat nemalé peníze z rozpočtu na jejich údržbu, 
proto je v jejím zájmu mít hned od začátku rostlinný materiál 

v pořádku. Chyběl i stavební deník, který měl být zaveden 
firmou Solitera.
Technický dozor odmítl materiál převzít a doporučil při-
pravit plochy podle požadavků na kvalitně založenou louku, to 
znamená zbavení drnu, chemické odplevelení a vláčení. To vše 
firma nacenila v položkovém rozpočtu. Dále pak vytýčit výsad-
bové díry do sponu 8-10m, zajistit kvalitní rostlinný materiál a 
zavést stavební deník. V ideálním případě doplnit chybějící pro-
jektovou dokumentaci, podle které bude postupováno. Celý mě-
síc se na pozemku nic nedělo, nebyl vytýčený, natož odplevelený.
Jak byste se zachovali vy? Například byste si chtěli nechat opra-
vit zdi v místnosti – zkopat, vyštukovat, penetrovat, vymalovat 
kvalitními barvami. Firma by vám předložila rozpočet a zaručila 
se, že bude postupovat podle vašich požadavků. Nakonec by to 
dopadlo tak, že by se objevil malíř pokojů s kbelíkem vápna a 
chtěl místnost jen vybílit. Na váš nesouhlas by reagoval slovy: 
„nepruďte, takhle to stačí“. Vy víte, že za rok by vápno opadalo 
a další oprava by byla mnohem nákladnější. Pokračovali byste 
a nechali jen vybílit, nebo byste vyžadovali to, na čem jste se 
předem dohodli?
Dne 10. 1. 2022 firma Solitera prostřednictvím právníka poda-
la návrh na uzavření dohody, kterou by byla platnost smlouvy o 
dílo ukončena.
Tímto krokem dostala firma Solitera obec do nelehké situace. 
Celá akce má být na dotaci dokončena do listopadu 2022. I kdyby 
bylo vypsáno nové výběrové řízení, nebude možné realizaci z ča-
sových důvodů uskutečnit. Jaké jsou tedy možnosti řešení? Nej-
slušnější se mi zdá vrácení dotace, aby ji v letošním roce mohl 
čerpat někdo jiný. Naše obec z této dotace bohužel kvůli jednání 
firmy Solitera užitek mít nebude.

starostka obce

I malé obce mají své dějiny, které danému místu vdechly neopa-
kovatelného genia loci. Důkazem budiž kniha o minulosti Hrad-
čan na jižním Plzeňsku. Historie osady, zvané lidově Račana 
nebo Račany, vystavěné venkovskými bezzemky na mýtině lesa 
Vysoká, není nijak závratně dlouhá. Nestalo se tu nic pamětihod-
ného, nestál tu hrad, tvrz ani zámek, Račana nemají kostel, míst-
ní prodejna Jednoty před časem zanikla a ani v hospodě už vám 
netočí pivo.

Původně osada vystavěná koncem 18. století „na černo“ podruhy, 
nádeníky a válečnými invalidy z dolnolukavického panství se bě-
hem staletí přerodila v útulnou vesnici s řadami rodinných dom-
ků lemujících protáhlou náves, s kapličkou a požární zbrojnicí. 
Rody původních zakladatelů zde dávno zakořenily anebo odešly 
jinam, během let přicházeli noví obyvatelé, zemědělci a drobní 
řemeslníci. Dnes osada čítá přes sto třicet čísel popisných.         
A zkušená autorka již několika zdařilých monografií o okolních 
obcích z toho dokázala se svým manželem fotografem a grafi-
kem Ing. Radkem Horou, místní rodačkou Růženou Krpejšovou 
a Marií Krsovou vykřesat více než tří set stránkovou publikaci 
doslova nabitou fakty vytěženými z archivů a z osobních kontak-
tů s rodáky, ukázkami z kronik a četnými fotografiemi. 

Kromě vývoje obce, pomístních názvů a kapitolám věnovaným 
zvykům při narození, sňatku a úmrtí, jsou podrobně podány dě-
jiny jednotlivých usedlostí s posloupností jejich držitelů (z jedné 
z nich pocházela i autorčina prababička). Genealog ocení historii 
nejstarších rodů: Alblů, Böhmů, Černých, Čivišů, Dolanských, 
Kaslů, Krpejšů, Peclů, Strejců, Šestáků a Trylčů, z nichž některé 
na Račanech dosud kvetou, jiné nepokračují.

Tmelem každé vesnické pospolitosti jsou dobrovolní hasiči, my-
slivci a včelaři. Také jim jsou v knize věnovány stati. Šťávu dodá-
vají úryvky z kronik a vzpomínky pamětníků.  

HRADČANY
Kniha o Hradčanech – anotace

 I. setkání rodáků a přátel 

 osady Hradčany,
části obce Chlumčany
dne 11. června 2022 od 10.30 hod. 

místo konání: Hradčany, hřiště u lesa
Akce se koná za každého počasí, na hřišti bude postaven velký stan.

Program:
od 10.30 hod.     Prezence RODÁKŮ 

12.00  hod.         U  kapličky „Pozdrav rodákům“ pana faráře Petra Hermanovského, 
                            pěvecké vystoupení dětí

13.00 hod.          Slavnostní zahájení - hudební doprovod manželé Sedláčkovi

od 13.30 hod.     bude vydáván oběd

14.00 – 16.30      Hudební vystoupení dua Sekvence, hrají Martina a Jiří Stachovi                            

16.30 – 17.30      Ukázka dřevorubeckého sportu Martin Kalina                         

17.30 – 23.00      K tanci a poslechu zahraje „Elektroband Jana Šimůnka“

Od 10.30 bude otevřená hasičská zbrojnice Hasiči vystaví starou hasičskou stříkačku,  
moderní techniku a provedou Vás interiérem hasičské zbrojnice a hasičského klubu.  

Garantem setkání rodáků je Obec Chlumčany

Jan Oulík
Text vyšel v Genealogických a heraldických listech č. 1/2022

Kontaktní osoba Marie Krsová
telefon: 724 617 456, e-mail: mariekrs@seznam.cz
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Také na konci roku 2021 sehrála naše tři družstva dospělých řadu 
mistrovských utkání a výsledky nebyly až zas tak špatné!
Nejdříve získalo svůj první bod naše dr.,,C‘‘,když dokázali doma 
remizovat s celkem Slavoje Plzeň 2:2.Ve dvouhře bodoval F.Vávra
a společně s R.Majerem přidali bod i ve čtyřhře mužů! V následu-
jícím utkání pak již podlehli našemu družstvu,,B‘‘ 0:4.
Za naše ,,B‘‘družstvo bodoval mix R.Dušek-Z.Krausová,dvouhry 
M.Takáče a V.Archmanové,4.bod pak přidala čt. mužů Takáč-Du-
šek!
Vítězství to bylo zasloužené,ale poražení bojovali až do samého 
konce.
V posledním utkání roku pak naše béčko jen remizovalo se sou-
peřem s Bílé Hory Plzeň 2:2.V úvodu jsme šli do vedení díky mixu 
M.Takáč-Z.Krausová,ale potom jsme prohráli obě dvouhry a zre-
mizovat utkání musela pak naše čtyřhra M.Takáč-R.Dušek!
I tak,ale naše ,,B‘‘ družstvo zůstalo na konci roku 2021 na 1.místě 
tabulky a to je,před koncem základní části,moc dobré! !
To naše áčko sehrálo poslední utkání roku 2021 sice v domácím 
prostředí,ale za to s vedoucím celkem 2.ligy,Jiskrou Nejdek.
Body se moc nečekali a porážka 3:5 je pro nás přijatelná.Bodova-
li naše dvouhry,jmenovitě P.Škopek,D.Zápotocký a L.Zacharová.
Všichni hráči našich tří družstev v soutěži dospělých si zaslouží 
za snahu a bojovnost poděkování a věříme,že to bude pokračovat 
i v r.2022!
Na konci roku nám udělali radost i naši nejmladší,kteří se zů-
častnili dvou turnajů a na nich vybojovali 3x zlatou a 1x stříbr-
nou medajli !
Nejdříve se naše výprava(5) zůčastnila turnaje dvouher v Karlo-
vých Varech a úspěch tam, s trénérkou Z.Topinkovou,slavili ve-
liký!
Finále dvouhry bylo naší záležitostí,z 1. místa se radovala A.Fon-
houserová,před další naší žačkou L.Pluhařovou ! 
Úspěch to byl nečekaný a o to více milý!
Brzy po tomto vyrazil další tréner,R.Majer,na další turnaj do Kyn-
žvartu a s dětmi přivezli úspěch snad ještě větší,nebo-li 2x zlato!
Svoji kategoriji vyhrála bez porážky A.Majerová a to samé se po-
vedlo i L.Pluhařové! Všem patří velké blahopřání za skvělou re-
prezentaci našeho oddílu badmintonu a celých Chlumčan!
Všichni jen potvrdili,že práce s nejmladšími se v oddíle badmin-
tonu začíná opět vyplácet!
Proto jsme se i v této složité situaci rozhodli uspořádat 21.12.
tradiční Vánoční turnaj pro děti a ve dvou skupinách jich hrálo 
celkem osm.

Ve starší kateg.bylo pořadí:1.m.L.Pluhařová,2.m. A.Šlehoverová 
a 3.m. pak H.Wislocká.
V mladší kateg.vyhrála A.Majerová,před K.Kučerovou,V.Topinko-
vou a J.Fabiánem.
Pořadí ve čtyřhře: 1.m.L.Pluhařová-V.Topinková,2.m.A.Šleho-
verová-K.Kučerová a 3.m.H.Wislocká-A.Majerová.
Hráli se i různé dovednostní soutěže a všichni byli snad spokoje-
ni,jak z hezkého předvánočního večera,tak i se zajímavých cen!
A to byl úplný konec roku 2021,kdy se v jeho závěru opět neusku-
tečnil tradiční(20r.) Vánoční turnaj ve stolnim tenisu(covid atd.)!
Rok 2022 začal smutnou zprávou,když 4.1.zemřel jeden ze za-
kladatelů a bývalý vynikající hráč oddílu badmintonu p.Josef 
Fládr.,čest jeho památce!
V lednu také odehrála družstva dospělých další mistrovská 
utkání ve 4. soutěžním kole a úspěšný úvod patřil našemu cel-
ku ,,C‘‘,které dokázalo remizovat se druhou Bílou Horou 2:2! Vý-
borně zahrál dvou-bodový mladý F.Vávra,když k vítězné dvouhře 
přidal i bod ve čtyřhře s R.Majerem a to znamenalo důležitou 
remizu!
V dalšim utkání to bylo již horší a prohráli s Jupiterem Plzeň 
1:3,když jediný bod získal náš mix R.Majer-L.Špačková a to bylo 
málo!
Naše družstvo ,,B‘‘ si sice v dalšim utkání udrželo 1.místo v tabul-
ce a již jistý postup do play-off,ale v souboji s Jupiterem z toho 
byla opět jen remiza,když bodoval opět mix M.Takáč-Z.Krausová 
a čtyřhra M.Takáč-R.Dušek! Až tedy poslední únorové kolo roz-
hodne o tom,zda půjdou do play-off z 1.nebo z jiného místa,ale 
bude to plně v jejich rukách!
To náš ,,A‘‘ celek měl v lednu na pořadu pouze jedno mistr.utká-
ní a určitě na něj nebudou rádi vzpomínat.Při absenci háče č.1 
P.Škopka a zraněného M.Uhlíka,zajížděli na Sokol Doubravku,v 
neúplné sestavě.To bylo proti silnému soupeři hodně špatné a 
pramenila z toho vysoká porážka 0:7!Je třeba na to rychle zapo-
menout a soustředit se na poslední dvě utkání v únoru!
Rovnice je jasná,jedno vítězství v Plzni,rovná se postup do play-
-off a pro to uděláme maximum!
Pokračovat budou i další turnaje,ať už dětí,tak i dospělých,ale o 
tom zas až příště!

SPORTOVNÍ A SPOLKOVÁ RUBRIKA
Aktuality z odd.badmintonu za prosinec 2021-leden 2022!

Za odd.badm.př.J.Vaněček

,,A‘‘družstvo oddílu
badmintonu 2021-22!

,,B‘‘ družstvo oddílu
badmintonu 2021-22!

Vánoční turnaj dětí,21.12.2021
v Chlumčanech!

33.Soustředění badmin-
tonu,Šumava 2021!

Karlovy vary 2021,
1.místo A.Fonhausero-
vá,2.m.L.Pluhařová!

Turnaj v Kynžvartu 
2021,zleva 1.místo A.Ma-
jerová,tréner R.Majer a 
1.místo L.Pluhařová!
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Florbalové soutěže jsou bohudík letos v pl-
ném proudu a zatím se vše odehrává podle 
stanoveného programu bez výraznějších 
omezení. Všechny naše týmy bojují úspěš-
ně ve svých soutěžích o postup do nadstav-
bové části soutěže. Play-off si letos zahrají 
všechny naše týmy.                                                                                   
V první lize BLMF (regionální soutěž v ma-
lém florbalu 3+1) muži A bojují o play-off a 
po 7. kole soutěže jsou na čtvrtém místě s 
bezpečným bodovým náskokem na místa 
mimo nadstavbovou část a tak mají účast v 
bojích o titul nejlepšího týmu v trojkovém 
florbale v Plzeňském kraji mají jistou. Vě-
říme, že se nám bude dařit i v play- off sou-
bojích a souboje o nejúspěšnější tým sou-
těže zvládneme a v červnu po finálovém 
turnaji budeme slavit minimálně umístění 
mezi prvními třemi týmy soutěže. V kon-
kurenci týmů z měst jako je Plzeň, Beroun, 
Karlovy vary, Klatovy a další, s mnohem 
početnější hráčskou základnou, by to byl 
obrovský úspěch Chlumčanského florbalu.                                                                                                                    
Svou sezonu v soutěži BLMF výborně roze-
hrál i náš  tým mužů B, který je po osmém 
kole třetí ligy na šestém místě a také si 
bezpečně udržuje pozici v první osmičce 
zaručující boje v nadstavbové fázi soutěže, 
kde budeme bojovat o postup do druhé 
ligy BLMF.                                                                                      

Výraznou  stopu za sebou v letošním roč-
níku soutěží zanechávají i naši starší žáci, 
kteří ve své soutěži – Lize  starších žáků jen 
jednou prohráli a jsou na průběžném dru-
hém místě tabulky.                                                                  
Mladší žáci se ve své soutěži rovněž činí 
a drží se na prvním místě. Žákovské týmy 
pod vedením trenérů Zahálky a Elsnice 
předvádí kvalitní florbal a výkony, které 
přináší výsledky.
Povedený začátek sezony nás naplnil oče-
káváním, co nám přinesou zápasy play-off 
a jaké medaile nakonec do Chlumčan při-
vezeme. Zápasy o medaile budou náročné 
a soupeři nám určitě nedají nic zadarmo. 
Držte nám palce.

FLORBAL CHLUMČANY
FLORBALOVÁ DRUŽSTVA MAJÍ  PŘED SEBOU VRCHOL SEZONY – PLAY 

Za Florbal Chlumčany                                                                                                                  
 Petr Procházka

BLMF-27.2.22-2

TERMÍN:
11.7.2022-15.7.2022
OD 8 DO 16 HODIN 

Kontakt: Petr Procházka
prochazka9@seznam.cz | 723 122 404

Florbalový spolek pro Plzeňský kraj zve děti
od 6 let na týden plný sportu a her!

SPORTOVNÍ
PŘÍMĚSTSKÝ

TÁBOR

Těšíme se na vás v areálu ZŠ Chlumčany.

Cena: 500 Kč/týden

V letošním roce vzhledem k ústupu epidemie a rozvolnění větši-
ny opatření již jede příprava chlumčanských fotbalistů naplno.
Mladší i starší minižáci hráli zimní halovou ligu mládeže v hale 
ve Štěnovicích.
Starším se moc nedařilo, přestože sehráli vyrovnaná utkání, vět-
šinou o jednu, dvě branky prohráli. Mladší vybojovali z dvanácti 
družstev třetí místo. Mladší i starší začali po novém roce tréno-
vat v tělocvičně. Začátkem února od pátku do neděle odjeli na 
soustředění do penzionu u nýrské přehrady. Součástí byla i dvě 
utkání v hale v Nýrsku.
Mladší žáci zatím jen trénují v tělocvičně a těší se, až budou moci 
vyběhnout na venkovní hřiště.
Mladší dorostenci hráli zimní soutěž dorostu, kde v semifinále 
podlehli 2:3 po velkém boji diviznímu dorostu Přeštic. Starší do-
rostenci během zimních měsíců odehráli první ročník krajského 
přeboru ve futsale. Obsadili krásné druhé místo, pouhý bod za 
vítězným týmem Interobalu. Obě dorostenecká mužstva kon-
cem ledna absolvovala soustředění v areálu sušických fotbalistů, 
kde využívali jak hřiště s umělou trávou, tak i nedaleký plavecký 
bazén. Po soustředění trénují dvakrát týdně na vedlejším hřišti.
Muži ,,A“ zahájili přípravu v půlce ledna dvakrát týdně na hřišti 
a jednou týdně šlapali kola na spinningu v Přešticích. V neděli 
13.2. sehráli přátelské utkání v Plzni na umělé trávě s Rapidem, 
který porazili 2:1. Týden na to odjeli na soustředění do penzio-
nu v Úborsku, nedaleko Nýrska. Zde nabírali fyzičku v místních 
kopcích. Při návratu sehráli další přípravné utkání v Klatovech 
s Mochtínem, kterému podlehli 2:4. Soustředění se zúčastnilo i 
pět dorostenců, kteří do mužstva dobře zapadli.
Všichni se již těšíme na zahájení soutěží a doufáme, že již žádná 
omezení našeho sportu nepřijdou.

Fotbalový oddíl

Za fotbalový oddíl
J.Milota
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Myslivecký spolek Obora Chlumčany pořádal v loňském roce 
opět dětský letní tábor se zaměřením na myslivost. I ve složité 
době omezené covidem a epidemiologickými opatřeními byla 
kapacita tábora naplněna. Tábor byl připraven jako příměstský 
s plánovaným přespáním dvou nocí ve stanech s podsadou. Pro-
gram byl zaměřen tak, jak to u mysliveckého tábora má být, na 
ochranu přírody, myslivost a praktické dovednosti. Tábor se ko-
nal na přelomu července a srpna. 
Na tábor bylo přihlášeno 20 dětí. Ale i zde covid zasáhl a na po-
slední chvíli se dva účastníci omluvili. Tábora se zúčastnilo 18 
dětí z Plzeňska. Přihlášení probíhalo elektronicky, prostřednic-
tvím webových stránek. Táborníci se scházeli na myslivně v 8 
hodin ráno a rodiče si pro své ratolesti přijeli kolem páté hodi-
ny odpolední. Program byl přizpůsoben tak, aby byly dodrženy 
veškerá nařízení, přesto bylo připraveno mnoho soutěží, zajíma-
vých přednášek a i výlet do okolí. 
V pondělí a úterý bylo seznamování, kreslící kvíz a rukodělné 
práce. V dalších dnech následovalo povídání o loveckých psech 
s praktickými ukázkami. Pejsky předvedli zkušení kynologové.
Na středu byl naplánován celodenní výlet do lesa na Vysokou, 
kde kromě několika her proběhla i soutěž ve vaření polívky 
bramboračky. Vše potřebné si lesní kuchtíci museli najít v lese. 
Bylo to nelehké, náročné, ale nakonec se vše podařilo a všichni 
členové výletu nejen, že se najedli, ale ještě si přinesli vzorky 
svých polévkových dovedností domů a mohli se pochlubit rodi-
čům. Podle ohlasu a účasti následující den na táboře v plném 
počtu, bylo vidět, že vše co bylo v lese nalezeno a použito do 
polévek bylo nebo spíše nebylo nejedlé. 
V podvečer následovalo posezení s kytarou a noční pochod stra-
šidelnou stezkou odvahy. Až na jednu výjimku stezku zvládli 
všichni, i když sem tam padla i slzička. Po noční stezce všichni 
přespali ve stanech a probudili se do teplého slunečného rána. 
V následující dny tábor navštívili myslivečtí trubači, sokolníci 
s živými dravci a ochránci přírody ze záchranné stanice živo-
čichů. Povídání bylo doprovázeno ukázkami dovezených zvířat 
a vlastními zážitky.  Poslední den v pátek proběhlo vyhodnocení 
táborové hry, odpoledne přijel sportovní team s ukázkou dřevo-
rubeckých disciplín. V podvečer se společně připravilo dřevo na 

táborový oheň. A očekával se příjezd rodičů. Večer došlo k vy-
hodnocení her a soutěží, k rozdání cen, ocenění nejlepších a ná-
sledovalo slavnostní zapálení ohně podle tábornických pravidel. 
Zhruba polovina rodičů využila přespání ve stanech i s dětmi. 
Tábor byl u konce, nadšení účastníků neznalo mezí. Většina při-
slíbila účast na dalším táboře v letošním roce. Ti z blízkého okolí 
se pravidelně zúčastňují mysliveckého kroužku. Věříme, že se s 
nimi opět uvidíme v létě na táboře už bez omezení a s možností 
výletů do širokého okolí. 
Doufáme, že byly spokojeni i rodiče, že o jejich děti bylo dobře 
postaráno. Poděkovat musíme vedoucím za jejich přístup k dě-
tem a obětavost s jakou se jim věnovali. Poděkování patří i všem 
co se podíleli na přípravě tábora, sponzorům za věcnou i finanč-
ní podporu.  Dík si zaslouží i paní kuchařky z jídelny z velkoskla-
du z PENNY, které nám celý týden připravovali jídlo, stejně jako 
v na předešlém táboře. Na úplný konec chci poděkovat všem dě-
tem: „Byly jste úžasní“.  
Připravujeme další tábor na letošní rok 2022. Těšíme se na Vás. 
Vy, co ještě váháte, přihlaste se včas, než bude kapacita tábora 
naplněna.      
Veškeré informace včetně přihlášky se zájemci dozví na webo-
vých stránkách kroužku https://taboroborachlumcany.word-
press.com/. 
Na vaši účast se těší chlumčanští myslivci.

Letní myslivecký tábor v roce 2021

Za Myslivecký kroužek a tábor při MS Chlumčany,
za kolektiv vedoucích a instruktorů 

Petr Bláha a Petr Brandl

Tábor 2021- nauč. 
stezkaTábor 2021- vařeníTábor 2021- zručnost

Tábor 2021- trubači
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O-dance

Milí čtenáři,
rádi bychom se s Vámi podělili o to, co se u nás událo na konci 
minulého roku. Chodili čerti, tak ani u nás nemohla chybět mi-
kulášská diskotéka. Děti dostaly spousty dobrot a poté si všichni 
společně zatancovaly s Mikulášem, andílkem a čertem. Před Vá-
noci jsme v kavárně Na Kafíčku pro děti připravili vánoční tvo-
ření, kde si všichni vyrobili vánoční ozdobičku a nadělovaly se 
dárky.
A co nás čeká letos? V březnu vystoupíme na tanečním plese ve 
Vstiši, moc děkujeme za pozvání. A dále s velkým potěšením 
připravujeme vystoupení pro rodiče všech našich dětí. Místo a 
datum ještě upřesníme, ale už nyní Vás srdečně zveme.
Děkujeme Obci Chlumčany za podporu a Vám všem za přízeň. 
Užívejte jarní dny.

O-dance

Rybáři

Rybáři Chlumčany 

  zvou na rybník "na Hrázi" 
k volnému chytání 

 

Dne:  7.5.2022 / 4.6.2022  / 2.7.2022  / 6.8.2022  / 3.9.2022 / 1.10.2022 

Začátek od 7:00 do 12:00 

 

Dětské rybářské závody  

17.9.2022 nebo 24.9.2022 

Datum bude upřesněn 
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Victoria Talent Academy
Vážení čtenáři a příznivci naší taneční školy, 

dovolte mi Vás opět po půl roce seznámit s činností našeho spol-
ku a všeho, co se za tuto dobu událo.  
Novou sezonu 2021/2022 jsme odstartovaly nábory pro nový šk. 
rok. Za největší úspěch považujeme rozšíření naší členské zá-
kladny, která v současné době čítá 57 tanečníků v soutěžních 
složkách a téměř 80 ve složkách nesoutěžních. První pololetí za-
čalo zvolna, jelikož jsme opět předpokládaly přerušení tréninků 
z důvodu pandemie, které se ale nakonec neuskutečnilo a my se 
mohly naplno vrhnout do práce s dětmi. 
V říjnu jsme uspořádaly pro naše nejmladší děti Halloweenskou 
party a na konci listopadu také tradiční víkendové soustředění 
v Plzni na Krašovské. Tohoto víkendu se zúčastnila celá taneční 
škola. První adventní neděle patřila vystoupení na Benefiční ta-
neční přehlídce pro Klárku v Saloonu na Roudné v Plzni, které 
se účastníme každý rok. 
V prosinci nás po téměř třech letech čekala první taneční soutěž 
naživo. Vyrazily jsme do Prahy na Mia Dance Festival se třemi 
soutěžními choreografiemi, které se po velkém boji umístily na 
prvních  místech. Poděkování patří zejména juniorskému sou-
těžnímu týmu, dále potom  Michaele Baštařové a Elišce a Adéle 
Nechutné. Rok 2021 jsme následně zakončily už jednou odlože-
ným vánočním galavečerem s názvem Vánoční zvonění 2021 v 
Kulturním domě Šeříková v Plzni. Zde vystoupily všechny děti ze 
soutěžních i nesoutěžních složek.
Během února proběhly nábory na II. pololetí, novinkou bylo ote-
vření nového kurzu sportovní přípravky pro děti od 3 let v tělo-
cvičně v Chlumčanech. Nábory do nesoutěžních týmů probíhají 
celoročně, proto je možné se přihlásit kdykoli. 
V současné době se pilně připravujeme na soutěžní sezonu 2022, 
dotváříme soutěžní choreografie, vyrábíme rekvizity k tanci a 
připravujeme taneční kostýmy. Poprvé v letošním roce nás mů-
žete vidět na regionálním kole soutěže Taneční skupina roku 
2022, následovat budou regionální kola soutěží Czech dance 

tour, Czech Dance Masters a Mia dance festival. Letos naši taneč-
ní školu a obec Chlumčany vyráží do těchto kol reprezentovat 10 
soutěžních choreografií. Podle postupů z kol regionálních nás 
budou čekat také kola zemská a celorepubliková.
V červnu bychom Vás rády pozvaly na naše každoroční závěreč-
né taneční vystoupení do haly TJ Lokomotiva dne 12.6.2022 od 
16:00. 
Léto bude patřit jako každý rok tanečním soustředěním. V čer-
venci nás čeká příměstský tábor v hale v Řenčích a na začátku 
srpna jedeme s našimi soutěžními týmy na intenzivní taneční 
camp do Rekreačního střediska Blaník. 

Daniela Pfeiferová 
předsedkyně spolku 

Benefice pro Klárku

Vanocni zvoneniMia Dance Festival Praha 

Zahrádkáři

ZO ČZS Chlumčany  vyhlašuje i v letošním roce soutěž o nejkrás-
nější okno,balkon,předzahrádku nebo zahrádku. Vyhodnocuje-
me všechny ne jen zahradáře. Každý pohled na krásně upravené 
květiny,keře nebo stromy tak to pohladí po duši. 

Marie Stuchlová
předseda ZO
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Okresní kolo Matematické olympiády 2021/2022 (71. ročník)
Ve středu 26. ledna 2022 proběhlo na naší základní škole okresní 
kolo 71. ročníku Matematické olympiády, do kterého postoupili 
celkem 4 žáci v kategoriích Z5 (5. ročník) a Z9 (9. ročník). V kate-
gorii Z5 nás reprezentoval jediný řešitel, Daniel Weber. Řešitel-
kami v kategorii Z9 byla trojice Eliška Bártová, Adéla Matoušková 
a Sandra Kušneriková. Akce tradičně pořádána centrálně v Plzni 
byla z důvodu pandemie onemocnění Covid-19 a s tím spjatými 
opatřeními přesunuta na půdy základních škol, kdy se zadávají-
cími a dozorujícími stali zpravidla učitelé matematiky. Naštěstí 
jsme, oproti jiným školám, nebyli v situaci, kdy by měl některý z 
řešitelů nařízenou karanténu, což by znamenalo řešit úlohy sice 
v pohodlí domova, ale po celou dobu být snímaný prostřednic-
tvím platformy MS Teams se zapnutou kamerou a mikrofonem. 
Pro zadavatele (vyučující) začínalo okresní kolo již v 7.45, kdy 
bylo všem základním školám s řešiteli, kteří postoupili do okres-
ního kola, zasláno zadání příslušných kategorií. To bylo třeba 
vytisknout, rozmnožit a připravit v dostatečném počtu žákům. 
Pro ty vše začalo v 8.00, kdy se všichni řešitelé prostřednictvím 
videohovoru spojili s DDM Blovice, které pro náš region celou 
akci zaštiťuje. Žákům bylo popřáno štěstí, vysvětlen průběh 
okresního kola a sděleny instrukce k samotnému vypracování 
úloh Matematické olympiády. Žáci kategorie Z5 měli časovou 
dotaci 90 minut a řešili 3 nelehké úlohy. Kategorie Z9 řešila 4 
úlohy, na jejichž vyřešení byla stanovena časová dotace 4 hodiny 
čistého času. 

Všichni naši žáci přistoupili k řešení i přípravě zodpovědně. Ča-
sovou dotaci na úlohy dokonce celou nepotřebovali! Uvidíme 
tedy jejich umístění v okresním kole a snad se alespoň někteří 
probojují i do kola krajského. Držíme palce. Teď už je to nicméně 
pouze v rukách externích opravujících, které jsou pro toto kolo 
Matematické olympiády vybráni. 
Zájemce o Matematickou olympiádu můžeme odkázat na web 
soutěže (http://www.matematickaolympiada.cz/), kde bude za 
nedlouho v sekci Olympiáda pro ZŠ umístěno zadání 71. ročníku 
okresního kola. Každý si tak může zkusit vyřešit úlohy, se který-
mi se museli vypořádat naši žáci 5. a 9. třídy.

Mgr. Jan Frank, Ph.D

ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Recitační soutěž na naší škole
„Kdybych byla středověká panna, já bych byla pěkná koketa……“ 
- takovéto verše a mnohé další zazněly na recitační soutěži, kte-
rou zorganizovala chlumčanská škola. Malí a mladí recitátoři se 
sešli 16. února 2022 v jedné ze svých učeben.  Zájem o přednes 
básní byl skutečně veliký  - dostavilo se 34 žáků -  od prvňáčků 
až po deváťáky. Soutěžili celkem v pěti kategoriích – 1. ročník, 2. 
a 3. ročník, 4. a 5. ročník, 6. a 7. ročník, 8. a 9. ročník. Mezi prv-
ňáčky zvítězila Terezka Krsová. V dalších kategoriích byli nejlep-
ší: Štěpán Rež (3. ročník), Vendula Pluhařová (5. ročník), Adéla 
Vaňková (6. ročník) a Anna Skálová (9. ročník).
     Čas strávený mezi řádkami básní uplynul velice rychle a pří-
jemně, účastníci si domů odnesli diplomy a drobné dárky a již 
nyní se všichni těšíme na další ročník této tradiční soutěže. 

Mgr. Jaroslava Říhová
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Tříkrálová sbírka 2022
Tradice tříkrálového koledování je na našem území starší, než 
100 let. V moderní podobě chodí Kašpar, Melichar a Baltazar od 
roku 2000. Letošní ročník byl tedy již dvaadvacátý.
Mrzí náš, že se minulý rok Chlumčany tří králů nedočkaly. Kdo 
chtěl, mohl přispět alespoň on-line. I když přispění kartou přes 
internet nemá to správné „kouzlo“. O to raději jsme s našimi králi 
a královnami mezi vás vyrazili letos.  Ve spolupráci se základní 
školou se nám podařilo sestavit tři skupinky koledníků, které se 
8. a 9. ledna rozběhly se svými dospělými průvodci po Chlumča-
nech. Dokonce se letos po několika letech tři králové dostali i 
na Hradčany a na Závist. Na mnoha místech se během tohoto 
víkendu objevilo tradiční K+M+B+ 2022. Kupodivu se nejedná o 
podpis jednotlivých králů, ale o požehnání – Christus Mansio-
nem Benedicat: Kristus požehnej tomuto domu.
Při přípravě sbírky jsme měli chvílemi dost nahnáno a v jednu 
chvíli to vypadalo, že dětem zbydu jako doprovod jen já. Je smut-
né, že v obci, jako jsou Chlumčany se nenajdou tři, nebo čtyři 
dospělí, kteří by byli ochotni sami od sebe vyrazit s dětmi na 
koledu po vsi. Je totiž rozdíl chodit čtyři dny s jednou skupinkou, 
nebo oběhnout vesnici v pěti skupinkách za sobotní odpoledne.
Na mnoha místech lidé nebyli doma, neměli zvonek, nebo zvo-
nek nezvonil (což je v zimě a v dešti u bezdrátových zvonků bo-
hužel celkem běžné). Stejně tak se na děti lidé již těšili a báli se, 
že letos ani nedorazíme. O to více jsme je potěšili. Králové rádi 
zazpívali každému koho potkali. Bez ohledu na to, zda výměnou 
dostali příspěvek do kasičky. Důležité bylo rozdávat radost. U vás 

doma, nebo třeba na Kafíčku, kde nás čekalo vřelé přijetí, teplý 
čaj a horká čokoláda na zahřátí. Dokonce i projíždějící auta za-
stavovala, aniž bychom na ně mávali.
Díky vaší štědrosti děti letos v Chlumčanech do kasiček vykole-
dovaly rekordních 29.682,- korun a k tomu spoustu mlsání do 
košíku. Celkem se v plzeňské diecézi vybralo rekordních téměř 
šest milionů korun! Charita vybrané prostředky rozdělí mezi po-
třebné projekty. Mezi nimi nechybí podpora charitních domovů 
pro seniory, domů pro matky s dětmi v tísni, domácích hospiců, 
pečovatelské služby, domů pro rodiny a mnoha dalších služeb 
pro veřejnost. Pomoc bude také poskytnuta handicapovaným 
dětem i dospělým a jiným potřebným.
Děkujeme všem za dary, které pomohou všude tam, kde bude 
potřeba!

Jan Weber

OSTATNÍ

Program kina

2022 Kulturní dům Chlumčany 
 

BŘ EZEN Komenske ho 377, 33442 Chlumč any
 

PROGRAM 
 

       
 

Úterý Rychle a zběsile 9                                                       
USA, akční, dobrodružný  2021, 145 minut,                                               

nevhodný pro mládež do 12 let 

  

8.3.2022   

19.00 Kino Filmové představení - vstup 60,-Kč.                                         
Vstupenky na místě před představením.   

Čtvrtek Jana Rychterová a spol.                                                      
Vystoupení české písničkářky Jany Rychterové a jejích přátel  

  

17.3.2022   

19.00 Kino Vstupné - 190,-Kč.                                                      
Vstupenky na místě před představením. 

  

Úterý Zlato                                                                 
Austrálie 2022, thriller, 97 minut, nepřístupný pro děti do 15 let 

  

22.3.2022   

19.00 Kino Filmové představení - vstup 60,-Kč.                                  
Vstupenky na místě před představením. 

  

Úterý 
Tajemství staré bambitky 2                                                        

Česko, pohádka, 2022, 104 minut 
  

29.3.2022   

17.00 a 19.00 Kino Filmové představení - vstup 80,-Kč.                            
Vstupenky na místě před představením. 

  
 

 

 

 

2022 Kulturní dům Chlumčany 

DUBEN Komenske ho 377, 33442 Chlumč any

PROGRAM 
       

Sobota Trable vodníka Toníka                                                       
další vystoupení pražského "Dobře naladěného divadla" 2.4.2022 

15.00 Kino Dětské divadelní představení - vstup 60,-Kč.                                         
Vstupenky na místě před představením. 

Pátek Peklo v nebi                                                     
divadelní představení-muzikál v podání divadelního souboru 

"Kolofantí" z Kolovče.  8.4.2022 

20.00 Kino Vstupné - 100,-Kč.                                                      
Vstupenky na místě před představením. 

Úterý Poslední závod                                                                 
ČR, drama 2022, 100 minut, mládeži přístupný  12.4.2022 

19.00 Kino Filmové představení - vstup 60,-Kč.                                  
Vstupenky na místě před představením. 

Sobota Benefiční koncert " Pod křídly andělů" -  
vystoupení Báry Basikové a pěveckého 

sboru Andílci                 23.4.2022 
18.00 Kino Vstup 490,-Kč. Vstupenky na 

www.plzenskavstupenka.cz či na OÚ Chlumčany. 

Úterý Marťanské lodě                                                        
Česko-Norsko, romantický, drama, 2021, 77 minut 26.4.2022 

19.00 Kino Filmové představení - vstup 60,-Kč.                            
Vstupenky na místě před představením. 
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 Z historie známe hned několik majitelů Chlumčan a zdejšího 
hospodářského dvora. Někteří z těchto vlastníků zanechali ve 
vesnici i trvalejší otisk. Po Vratislavech z Mitrovic jsou to dodnes 
stojící budovy bývalého panského dvora a rybník Ovčínská, po 
hrabatech z Morzinu je to místní kaple na návrší nad obcí. 
 V dnešním ohlédnutí si však připomínáme Adama Jindřicha ze 
Steinau. Tento císařský generál a polní maršál kupuje Chlumča-
ny v roce 1701. Nedokážeme s jistotou určit, zda Adam Jindřich 
vůbec kdy Chlumčany osobně navštívil. Chod zdejšího dvora ří-
dil spíše pomocí dosazeného správce. Po maršálově vlastnictví 
vesnice však nalézáme v Chlumčanech hmotný důkaz. Tím je 
kamenný mezník s vytesaným letopočtem 1707, dnes osazený do 
čelní stěny domu č.p. 24. 
 Adam Jindřich v tomto roce nechal hranice svého panství osadit 
právě takto zhotovenými mezníky.
Jako ostřílený válečník se Adam Jindřich ze Steinau pohyboval 
po nejrůznějších evropských bojištích druhé poloviny 17. století 
a to ve službách rozličných koaličních či individuálních vojsk. 
Známé je tak například jeho působení ve službách polského krá-
le Augusta II. Silného, kdy se Adam Jindřich aktivně účastní tzv. 
severní války a v roce 1702 je v hodnosti generála poražen v bitvě 
u Kliszówa.   Většina historických pramenů pak připomíná služ-
by tohoto maršála v řadách vojska Benátské republiky.   
 Koupí panství Nebílovy v roce 1705 se Steinau v našem regio-
nu usazuje natrvalo a chystá se zde prožít klidné stáří válečné-
ho veterána. Zadává k rekonstrukci a zásadní přestavbě zámek 
v Nebílovech do rukou plzeňského stavitele Jakuba Augustona. 
Dokončení práce se nedočká. Steinau umírá 31. 10. 1712 a jeho 
tělo je uloženo v kostele Sv. Jakuba Většího na Prusínech.
 Na podzim roku 2021 byla v Deutsche Fotothek Dresden zveřej-
něna fotokopie obrazu Adama Jindřicha ze Steinau. Maršál je zde 
zvěčněn na pozadí válečné vřavy.  

CHLUMČANSKÁ OHLÉDNUTÍ  
část 32. - mezní kámen polního maršála 

HISTORIE

Ladislav Bechyňský   

Adam Jindřich hrabě ze Steinau

Znáte staré žijící chlumčanské rody?
Žijí zde již přes sto let. Dům dědí z otce na syna….Každá vesni-
ce má své staré rody. Nechybí ani v Chlumčanech a není jich tu 
málo. Pojďme si některé z nich představit. 

Tobrmanovi 
Poprvé je v čp. 31 zaznamenáváme na počátku 19. století. Pros-
té stavení o několika málo místnostech tehdy vlastnil Vavřinec 
Tobrman (psáno Tobermann) a žil zde s manželkou Barborou. 
Rodiče dům předali synovi Vojtěchovi (*1844). Ten si našel ne-
věstu ve Snopoušovech - Kateřinu (*1850), rozenou Vackovou z 
čp. 38. V domě měli veselo, neboť se jim brzy po svatbě narodily 
čtyři dcery Josefa (*1869), Barbora (*1871), Anna (*1876) a Alžbě-
ta (*1879).  Přání mužských potomků bylo také vyslyšeno a po 
dcerách se ještě dočkali tří synů: Josefa (*1882), Vojtěcha (*1885) 
a Kašpara (*1888). Tobrmanovi byli rolníci a měli malé hospodář-
ství s několika polnostmi a pár kusy dobytka. Vojtěch Tobrman 
v roce 1903 hospodářství s chalupou předal nejstaršímu synovi 
Josefovi (*1882), který dům obýval s manželkou Marií (*1886). V 
roce 1921 v domě žili jen Josef a Marie Tobrmanovi. V čp. 152 žil 
Josefův bratr Kašpar (*1888) s manželkou Annou (*1890), dcerou 
Alžbětou (*1914) a synem Josefem (*1919). Kašpar byl zručným 
tesařem. V roce 1935 v čp. 31 žil Josef Tobrman a v čp. 23 („U 
Fajtů“, podle původního majitele Josefa Fajta) Václav Tobrman. 

Dolanských 
Rodina Dolanských v Chlumčanech žije přes 200 let. Na počát-
ku roku 1800 dům čp. 28 vlastnili a obývali Vavřinec Dolanský 
s manželkou Dorotou. Podle sčítání obyvatel v roce 1869 obý-
val toto stavení Vavřincův syn Mikuláš (*1841), katolík a rolník 
s manželkou Marií (*1843), rozenou Vokáčovou, výminkářkou 
Barborou (*1824) a dětmi Václavem, Josefem, Barborou, Janem, 
Vavřincem, Petrem, Marií a Annou. Chovali 8 ks hovězího dobyt-
ka, 18 ks ovcí, 25 slepic a 5 prasat a obhospodařovali své polnos-
ti. Dům zdědil syn Josef (*1875), který se oženil s Magdalenou 
(*1880). Spolu zde vychovali Annu (*1902), Josefa (*1905), Růženu 
(*1907), Marii (*1909) a Jaroslava (*1911) - stav k roku 1921. Rodi-
nu Dolanských zaznamenáváme i v čp. 29 a krátce v čp. 53. V čp. 
29 žil Vavřinec Dolanský (*1816) s rodinou, po něm syn Vavřinec 
(*1856) a po něm Václav (*1888). Obě rodiny byly příbuzné. V čp. 
53 v roce 1880 žil Václav Dolanský (*1828) s manželkou Františ-
kou (*1824) a dcerami Marií a Josefou. V roce 1935 (dle kroniky) 
Dolanských v Chlumčanech žili v čp. 4 (Josef), čp. 26 (Josef), čp. 
28 (Josef), čp. 29 (Pavel), čp. 35 (Karel), čp. 152 (Julius), čp. 174 
(Václav), čp. 215 (Václav). Jak vidíme, rodina se z prvotního čp. 28 
pěkně rozvětvila. 

Znáte staré chlumčanské rody?
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Režovi
Po polovině 19. století se v Chlumčanech začíná objevo-

vat jméno Rež, dříve psáno Reš. Rod založil Josef Rež, narozený 
22. dubna 1834 v Plzni. Byl pokřtěn v katedrále sv. Bartoloměje. 
1. února 1859 se oženil  s Klárou Malíkovou (*1831) rodačkou z 
Chlumčan. Obřad se konal v Dobřanech. Nevěsta byla již v pátém 
měsíci těhotenství a brzy po svatbě se jim narodil prvorozený 
syn Petr (*22.6. 1857-1939). Následovaly další děti: Josef (*1859), 
Marie (*162), Václav (1867-1937), Michal (1872-1957), Pavel (1874-
1966). Rodina se postupně rozrůstala a Režovi tak obývali více 
domů v Chlumčanech. Např. v roce 1900 bychom je našli v čp. 
42, 54, 94, 97, 115.  V roce 1921 Režovi žili v čp. 97, 115, 135, 138 
a 142. Po roce 1945 Režovi žili v čp. 115, 138, 167, 176, 177, 180 
a 184.  V čp. 97 později čp. 203 rod Režů zanikl, neboť Václav a 
Marie neměli mužských potomků. Postupem času se rod Režů 
začal zužovat i v dalších chalupách, přesto nositelé příjmení Rež 
dodnes v Chlumčanech žijí. 

Benediktovi (čp. 27)
Jiří Benedikt se narodil v květnu 1852 Vavřincovi a Magdaleně 
Benediktovým.  V roce 1880 je ve sčítacích listech uváděn v domě 
čp. 27 („U Jirků“) s Jiřím (*1823) a Barborou (*1823) Procházkový-
mi. U Barbory sčítací komisař do kolonky uvedl „matka“.  Dom-
kář Jiří Benedikt se oženil s Barborou (*1867) rozenou Jungovou 
a založili rodinu v čp. 27. V lednu 1890 se jim narodil syn Václav. 
Následovaly další děti: Petr (*1892), Kateřina (*1895), Barbora 
(*1898), Josef (*1900), Jiří (*1904) a Vavřinec (*1907). Ještě v roce 
1910 s nimi stále žila Barbora Procházková, které již bylo 87 let. 
Benediktovi v tomto roce měli 3 ks hovězího dobytka, 14 slepic, 
3 husy a 1 prase. V roce 1921 (dle sčítání lidu) v domě čp. 27 žila 
vdova Barbora (*1868) se svobodným synem Petrem (*1892), 
Vavřincem (*1904), Josefem (*1900), Jiřím (*1908) a dcerou Bar-
borou (*1898).  Benediktovi žili v Chlumčanech i v dalších číslech 
popisných, např. čp. 54 vlastnil Václav Benedikt (*1823), po něm 
Josef Benedikt (*1846) a čp. 59 Josef Benedikt (*1821), po něm 
Václav Benedikt (*1859). Podle kroniky v roce 1935 Benediktovi v 
Chlumčanech žili v čp. 27 (Barbora), čp. 54 (Josef), v čp. 59 (Petr), 
čp. 162 (František, rodák ze Dnešic!), čp. 210 (Václav) a čp. 230 
(Matěj). Z původního čp. 27 se rodina rozvětvila. 

Jíchovi 
V roce 1804 se v Chlumčanech čp. 39 narodil Jan Jícha, katolík a 
rolník. Celý život se živil fyzickou prací. S manželkou Barborou 
(*1805) zde vychovali Josefa (*1841), Barboru (*1835) a Kašpara 
(*1830). Dům předali Josefovi. Ten se oženil s Barborou (*1841) a 
brzy měli plnou chalupu dětí. Radost jim dělalo pět ratolestí: Jo-
sef (*1867), Kašpar (*1869), Kateřina (*1871), Barbora (*1873) a Jan 
(*1876). 1. dubna 1882 Barbora Jíchová porodila dcerku Boženu. 
12. dubna 1882 však holčička umírá na novorozeneckou slabost 
a matka Barbora po těžkém porodu opustila tento svět o dva dny 
déle 14. dubna 1882. Bylo jí pouhých 41 let. V roce 1885 se Josef 
oženil s o deset let mladší Johannou Teršovou, která pocházela z 
Vodokrt čp. 26. 9. května 1890 se manželům narodil syn Václav. Jí-
chovi měli 13 ks hovězího dobytka, 3 prasata, 6 včelstev a 23 ovcí.  
Josef s Johannou hospodářství předali Kašparovi (*1869), který se 
o dům i dobytek a polnosti staral s manželkou Marií, která byla 
o dva roky mladší než Kašpar. Spolu v domě vychovávali Václava 
(*1890), Marii (*1900) a Josefa (*1902). V roce 1921 s rodiči v domě 
žil jen nejmladší syn Josef (*1902). Kašpar Jícha byl rolníkem a 
jeho manželka Marie vedla domácnost, jak to tehdy bylo běžné. 
V čp. 39 zůstal žít Josef Jícha.
Toto příjmení se vyskytovalo také v dalších domech. V čp. 21 žil 
Kašpar Jícha (*1830) a po něm syn Kašpar (*1866). V čp. 20 žil 
Petr Jícha (*1835) a po něm syn Petr (*1862).  Čp. 99 obýval Josef 
(*1867) Jícha s manželkou Marií (*1869), dětmi Václavem (*1899), 
Annou (*1904), Boženou (*1908). Všichni byli příbuzní. 
 Dle chlumčanské kroniky v roce 1935 Jíchovi žili v čp. 20 (Petr), 
čp. 21 (Kašpar), čp. 39 (Josef), čp. 61 (Kašpar), čp. 99 (Václav), čp. 
139 (Karel), čp. 199 (Karel) a v čp. 228 (Vojtěch).

Mnoho původních velikonočních zvyků a obyčejů se dodržuje 
i v současnosti. Většina z nich má nějaký symbolický význam, 
který vychází z kulturních i náboženských tradic, poměr a pra-
nostik. 
Velikonoce jsou především na vesnicích a v menších městech 
stále ještě významnou kulturní a společenskou událostí, při které 
se baví všichni bez rozdílu věku. Součástí velikonočních svátků 
jsou i zvyky a tradice a je dobře, že mnoho se jich stále udržuje.

Pomlázka a vajíčka
Pomlázka a barvená nebo zdobená vajíčka jsou nejvýraznější 
symboly Velikonoc.
Pomlázka by měla být vlastnoručně pletená z vrbových proutků 
a ozdobená stuhami. Podle pranostik totiž mladé proutky vrby 
přináší zdraví a mládí každé dívce nebo ženě, která s nimi dosta-
ne našleháno. Počet stuh označuje, kolik dívek a žen pomlázka 
při koledě o velikonočním pondělí takzvaně „pomladila“. Vlast-
noručně pletené pomlázky už ale nahrazují pomlázky kupované, 
někteří muži dokonce používají vařečku nebo jen svazek vrbo-
vých proutků, které v lepším případě alespoň ozdobí nějakou 
barevnou stuhou…
Vajíčka jsou odměnou za vyšlehání. Chlapci a muži dostávají va-
jíčka barvená, malovaná i jinak různě zdobená. Vzhled vajíček 
velmi často vychází z regionálních a místních zvyklostí a svůj vý-
znam mají i barvy.

Koledování
Koleda o velikonočním pondělí patří k dosud stále dodržovaným 
a oblíbeným velikonočním zvykům. Na koledu chodí zásadně jen 
chlapci a muži, koledovat by se správně mělo jen od půlnoci do 
půlnoci, v některých krajích se ale koleduje jen do pondělního 
poledne. Koledovat domů se chodí jen k příbuzným nebo dob-
rým známým, venku je ale možné pomlázkou vyšlehat každou 
dívku nebo ženu. Tradiční odměnou za koledu jsou vajíčka, mo-
hou to ale být i sladkosti a velmi často to také je sklenička alko-
holu.   

Velikonoční říkanky a básničky
Říkanky a básničky patří k pomlázce stejně jako vajíčka.  „Hody, 
hody, doprovody…“ zná asi každý, ale existuje jich mnohem víc a 
všechny mají svůj neopakovatelný velikonoční půvab. Kdo kole-
duje s nějakou jinou méně známou říkankou má v košíčku větši-
nou i mnohem víc vajíček…

Polévání vodou
V některých krajích muži ženy společně s vyšleháním ještě po-
lévají studenou vodou, ale správnější význam tohoto zvyku je, 
že dívky a ženy v úterý ráno po velikonočním pondělí polévají 
chlapce a muže. Někde se místo vody používá parfém, ve většině 
případů samozřejmě levný, ne příliš voňavý a ve větším množ-
ství.
Vodou se polévají i hospodářská zvířata, protože podle pověr je 
polití omlazuje a dodává jim sílu.

Velikonoční zvyky a tradice
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Co se vařilo, peklo a jedlo na Hradčanech
Část první – zimní období
O dobré jídlo ani na vesnici dříve nouze nebyla, i když lidé neměli 
příliš velký výběr potravin, jako je tomu dnes. Nebyly ledničky a mra-
záky, ale existovaly sušárny ovoce, brambory a zelenina ze zahrady 
se skladovala ve sklepě, ovoce se pálilo a na zimu se vždy zabíjelo 
prase. Zabíjačka byla velkou až obřadní událostí.

Zabíjačky se konávaly v době mrazivého počasí před Vánocemi 
a masopustem, kdy zabíjačkové speciality, zejména mleté maso 
a vnitřnosti, déle vydržely. Příprava zabijačky býval obřad, ke 
kterému se přistupovalo s úctou a vážností. Vždyť právě touto 
událostí byla rodina na delší dobu zásobována důležitou potra-
vinou – masem. Den předem hospodyně chystaly v moždíři ko-
ření, zejména pepř, nové koření a majoránku. Loupaly česnek a 
cibuli, bez kterých se žádná zabijačka neobešla. Hospodář zase 
chystal velké nádoby na vodu, necky na spaření pašíka a kotel na 
vaření všech dobrot.  Nesmělo se zapomenout na louč, od které 
se zapalovala sláma k opálení štětin. V pozdějších dobách tento 
způsob odstranění štětin nahradil smolný prášek, kterým se pa-
šík posypal a spařil. Nezbytností byly ostré nože, speciální nože 
si každý řezník nosil svoje. 
Prvním jídlem byla vařená hlava nebo ovar s křenem, který do-
stal spolu se slivovicí nebo borovičkou právě řezník, nejdůleži-
tější osoba. V poledne se obvykle podávaly opečenky ze skrojků 
s játrovou omáčkou nebo guláš. Z pašíka bylo zvykem zužitkovat 

téměř všechno. Např. bez střev by nebylo možné vyrobit takové 
speciality - jako jsou jitrnice, jelita či klobásy. Samozřejmě, že 
se střeva musela důkladně proprat a pročistit solí – to byla prá-
ce žen. Dříve se k plnění střev masovou hmotou používal dutý 
kravský roh. Později se začaly k tomuto účelu vyrábět speciální 
nástroje podobné obrovským injekčním stříkačkám. Po vepřové 
hlavě se v kotli vařily jitrnice, jelita a pak tlačenka, vznikla tak 
speciální silná polévka „ovarovice“. Z vařené kůže, kližek a od-
řezků masa se dělávala tlačenka a huspenina (sulc). Část slaniny 
byla určena k uzení, ostatní se vyškvařila na sádlo, bez kterého 
by se neobešla žádná domácnost.  Škvarky byly zbytky vyškvaře-
né slaniny a patřily mezi nejlepší speciality. Jedním ze způsobů, 
jak udržet maso co nejdéle ke konzumaci, bylo uzení. Maso se 
muselo hned na druhý den po zabíječce naložit do tzv. láku s 
česnekem, kořením, (nejčastěji kmínem). Než se mohlo dát do 
udírny, muselo se dobře v sudu (škopku) překládat a proležet. K 
vepřovému masu se o masopustě přidávalo maso beraní nebo z 
kozla či králíků a z pomleté masy se dělaly klobásy. Recepty na 
zabíjačkové pochoutky a speciality se přenášely z generace na 
generaci. V zimním období zabíjačkami žila celá vesnice. Bylo 
nepsaným pravidlem a slušností, že se ze zabíjačky dávala pří-
buzným a sousedům výslužka na oplátku. A protože každá rodi-
na zabíjela v jiný den, byl po delší dobu zajištěn v domácnostech 
přísun čerstvého masa. 

Řehtačky a klapačky
Řehtačky a klapačky nahrazovaly – a někde občas ještě stále na-
hrazují – zvony, které naposledy zní při mši na Zelený čtvrtek 
a znovu se rozeznívají až na Bílou sobotu. Řehtačky i klapačky 
jsou různé – malé do ruky, ale i velké, které se vozí na trakaři. 
Na mnoha místech je řehtání a klapání symbolickým vyháněním 
Jidáše a začíná tak, že na Zelený čtvrtek chlapci s řehtačkami a 
klapačkami vyběhnou po mši z kostela a volají „Jidáše honíme, 
klekání zvoníme, přitom se modlíme…“

Beránek a zajíček
Velikonoční beránek je tradiční pečivo. Jako symbol má beránek 
původ už v dávných pohanských dobách a svůj význam má u 
křesťanů i u Židů – je členem křesťanského Božího stáda, o kte-
ré se stará pastýř, kterým je židovský Bůh. V dobách starověku 
i středověku byl beran obřadním jídlem, ale protože jeho maso 
bylo drahé, jedlo se pečivo ve tvaru beránka a tento zvyk přežil 
až do dnešní doby.
Zajíček je velikonoční symbol s původem v Německu, vznik této 
tradice má několik vysvětlení. Podle jednoho se zajíc často pohy-
boval okolo lidských obydlí a hledal tam potravu, podle jiného 
se dříve o Velikonocích pekl chléb ve tvaru zajíce a doprostřed se 
pokládalo uvařené vajíčko. Zajíc je ale i v Bibli mezi „stvořeními 
maličkými na zemi a moudřejšími nad mudrce“, kde symbolizu-
je skromné a pokorné. V křesťanské církevní symbolice bývá u 
nohou Panny Marie jako znamení vítězství čistoty nad tělesným 
pokušením ve spojení s příslovečnou zaječí plodností.

Mazanec a Jidáše
Mazanec symbolizuje slunce. Těsto by se správně mělo zadělávat 
na Bílou neděli a mělo by být stejné jako těsto na vánočku. V dří-
vějších dobách mazanec nebyl sladký, připravoval se ze strouha-
ného sýra a většího množství vajec, aby byl hodně žlutý. Neslad-
ké mazance se jmenovaly různě – baba, babyka, šoldr, plecovník 
nebo svěceník. V sladké podobě si mazanec zachoval původní 
kulatý tvar a uprostřed znamení kříže.
Jidáše by měly mít tvar válečku, protože symbolizují provaz, na 
kterém se Jidáš podle křesťanského výkladu oběsil. Praktičtěj-
ší vysvětlení pečení Jidášů je, že hospodyně chtěly spotřebovat 
zbytky těsta. Klasické těsto na Jidáše se ale připravuje z bílé mou-
ky a medu.

Vysévání obilí
Vysévání obilí symbolizuje začátek jara a tím i zeměděl-
ských prací. V současnosti se ale vysévá už před Velikonocemi 
spíš tráva nebo případně nějaké obilí do nízké misky s hlínou, 
vzklíčené – ideálně krátce před velikonočními svátky – se pak 
zdobí kraslicemi. Obilí se vysévá i v současné době, účel je ale 
především dekorativní.

Kočičky a jejich svěcení
Větvičky jívy – takzvané kočičky – se světí na Květnou neděli. 
Posvěcené kočičky se pak dávaly ke kříži v domácnostech nebo 
k svatým obrázkům. Zapichovaly se i na okraj pole, aby chránily 
úrodu, nebo se dávaly do sklepa, aby ochraňovaly zásoby. V sou-
časnosti už se tento zvyk příliš nedodržuje.
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Jsme strojírenská firma v Dobřanech a v současné době hledáme 
vhodné kandidáty na pozice: 

• CNC obráběč 
• Skladník 
• Kontrolor kvality 

Nabízíme: 

• Příjemné pracovní prostředí v menším kolektivu 
• 5 týdnů dovolené 
• Příspěvek na stravné 
• Náborový příspěvek 10.000 Kč 
• Příspěvek za doporučení nového zaměstnance 5.000 Kč 
• Kávu zdarma 

Kontakt: 

Průmyslová 991, Dobřany 334 41 

vachlova@ensinger.cz 

tel. 371 151 256, mobil: 739 352 916 

Po zabíjačce se zpravidla udilo. Maso se na tři týdny naloži-
lo do speciálního láku do kadečky a tam se překládalo, aby 

bylo dobře naložené ze všech stran. Po třech týdnech se udilo.  
Udírny bývaly dřevěné, čímž hrozilo samovznícení. To se také 
jednou stalo na Hradčanech čp. 39 u Krpejšů a jistě nejen tam. 
Paní Marie Polívková bydlela naproti a jako malá dívka to „diva-
dlo“ sledovala s bratrem z okna. Jak chlapi běhali a hasili, jejich 
stíny se objevovaly na zdi. 
Na masopust se v mnoha rodinách dodnes peče bramborová 
buchta. O jeden osvědčený recept se s námi podělila paní Marta 
Vokračková, rozená Čivišová, z Hradčan čp. 91. Potřebujete 40 
dkg strouhaných brambor, 50 dkg hrubé mouky, 3 dkg kvasnic, 
půl lžičky cukru, půl litru vlažného mléka, 1 vejce, 20 dkg slani-
ny, 5-6 stroužků česneku, 1 lžička majoránky, 2 lžičky soli, pepř. 
Postup: den předem uvaříme brambory ve slupce. Mléko, rozd-
robené kvasnice a cukr zamícháme, přidáme mouku, strouhané 
brambory, vejce a koření a vše dobře promícháme a necháme 
v hrnci kynout. Důkladně vymažeme pekáč tukem, těsto do něj 
přendáme a necháme ještě znovu kynout. Dáme do předehřáté 
trouby a pečeme přibližně 45 minut. Po upečení povrch ihned 
omastíme máslem. Do buchty můžeme vmíchat i osmahnutou 
anglickou slaninu. 

Paní Marie Šedivcová (*1947), rozená Alblová z Hradčan čp. 60 
vzpomíná, jak se u nich dělaly mleté řízky z bůčku. Bůček se ro-
zemlel, přidalo se pět lžic strouhanky, 200 ml mléka, paprika, 
pepř, sůl, vše se promíchalo a nechalo hodinu odpočinout. Pak 
se dělaly placky, které se obalovaly v trojobale a smažily. Podle 
slov paní Šedivcové byly chutnější, než klasické řízky.

kdyz se udilo muselo se 
nastipat drivi

stipani dreva

Mgr. Eva Horová
Autorka děkuje za výpověď pamětníkům
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